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GMINA GIERAŁTOWICE. UCZCILIŚMY POWSTAŃCÓW ŚLĄSKICH I KONSTYTUCJĘ 3 MAJA

Bohaterowie żyją wiecznie
3 maja 2021 roku był dniem szczególnym: 100. rocznicą wybuchu III powstania śląskiego i 230. rocznicą uchwalenia Konstytucji 3 Maja. Obydwa święta 
zostały w naszej gminie – mimo pandemicznego czasu – godnie upamiętnione...

GMINA GIERAŁTOWICE

Wielki polski 
wyścig wraca na 
szosy naszej gminy. 
15 sierpnia barwny 
peleton przemknie 
ulicami Przyszowic 
i Gierałtowic. 
Szykuje się nam 
potrójne święto: 
kościelne, państwowe 
i sportowe...
SZCZEGÓŁY NA STRONIE 10

O  tych wiekopomnych w dziejach Polski wyda-
rzeniach pamięta samorząd gminy. Podobnie 
było i tym razem. Hołd powstańcom i twór-

com konstytucji został oddany. W imieniu społecz-
ności naszych miejscowości uczynił to wójt gminy 
Gierałtowice Leszek Żogała, składając kwiaty przed 
pomnikami powstańców śląskich w Przyszowicach 
i Gierałtowicach.

Pod pomnikiem w Gierałtowicach biało-czerwone 
wiązanki złożyli także przedstawiciele miejscowe-

go koła Związku Górnośląskiego z Janiną Cichą-Ro-
żek oraz dyrektorka Gminnej Biblioteki Publicz-
nej Agnieszka Nowak. Uroczystość miała skromny 
charakter, by sprostać ograniczeniom sanitarnym 
związanym z pandemią koronawirusa.

 W krótkim wywiadzie udzielonym na gorąco 
miejscowym mediom, tuż po uroczystości, wójt Żo-
gała zaapelował o pamięć dla powstańców. Przypo-
mniał, iż powstanie wybuchło w czasie trudnym, 
w wyjątkowo skomplikowanych realiach ówcze-

snego Śląska. Wiele spraw z tego okresu wyma-
ga z pewnością wyjaśnienia, wielu interpretacji, 
tak by prawidłowo zrozumieć wydarzenia sprzed 
stu laty: – Przypuszczam, iż powstańcy z pewno-
ścią nie życzyliby sobie tego, by ich powstanie było 
w przyszłości przyczyną wielu sporów, kłótni i nie-
porozumień. Śląsk to jest nasze wspólne miejsce. 
Dalej będziemy tutaj mieszkać razem. Dbajmy 
o jego rozwój.

jm, foto: Jerzy Miszczyk

/Bw/ Foto: archiwum Urzędu Gminy Gierałtowice

POWSTAŃCZY SZTANDAR
 – 100 lat temu to właśnie ten sztandar towarzyszył 
przyszowickim powstańcom – informuje Gmin-
na Biblioteka Publiczna w Gierałtowicach. – Obec-
nie znajduje się on w muzeum im. o. Emila Drobne-
go w Rybniku.

znowu znowu 
u nas!u nas!

Hołd bohaterom zrywów powstańczych złożyli przedstawiciele samorządu – z wójtem Leszkiem Żogałą – oraz gminnych instytucji i organizacji społecznych;  
na zdjęciach przed pomnikiem w Gierałtowicach.

Pomnik w Przyszowicach.
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DEMOGRAFIA. ZASMUCAJĄCE STATYSTYKI W DOBIE PANDEMII

Więcej nas umiera
W czasie tak mocno naznaczonym pandemią koronawirusa umiera znacznie więcej osób niż 
w poprzednich latach. Nasza gmina nie jest wyjątkiem na tle kraju.

KOMUNIKACJA. METROLINIE WYSTARTOWAŁY

M18 przystaje w Przyszowicach
Wystartowały linie metropolitalne. Wśród nich M18, czyli trasa Gliwice – Tychy z przystankiem w Przyszowicach.

GIERAŁTOWICE

Pożegnaliśmy Panią Sołtys...
22 kwietnia odbyły się uroczystości pogrzebowe Gerdy 
Czapelki – cenionej i lubianej społeczniczki, wieloletniej 
sołtys Gierałtowic. Odprawił je ks. proboszcz Marek Sówka.

PRZYSTANEK PRZYSZOWICE 
SKRZYŻOWANIE

Kierunek: Tychy Osiedle Z1
Dni robocze:  4 35 5 38 6 38 7 39 8 09 39 
9 09 39 10 09 39 11 09 39 12 09 39 13 39 14 39 
15 09 39 16 09 39 17 09 38 18 08 38 19 36 20 36 
21 36 22 36 23 35 

Soboty oraz 1 listopada (kursuje 
w soboty i w dniu Wszystkich Świętych): 
5 37 6 37 7 37 8 37 9 37 10 37 11 37 12 37 
13 37 14 37 15 37 16 37 17 37 18 37 19 35 
20 35 21 35 22 35 23 35

Niedziele i święta: 6 37 7 37 8 37 9 37  
10 37 11 37 12 37 13 37 14 37 15 37 16 37 
17 37 18 37 19 35 20 35 21 35 22 35 23 35

Kierunek: Gliwice Plac Piastów
Dni robocze: 3 54 4 44 5 52 6 53 7 23 53 8 24 54 
9 24 54 10 24 54 11 24 54 12 54 13 54 14 24 54 
15 24 54 16 24 54 17 24 54 18 54 19 47 20 46 
21 46 22 46

Soboty oraz 1 listopada (kursuje 
w soboty i w dniu Wszystkich Świętych):  
4 44 5 51 6 52 7 52 8 53 9 53 10 53 11 53 
12 53 13 53 14 53 15 53 16 53 17 53 18 53 
19 47 20 46 21 46 22 46

Niedziele i święta: 5 51 6 52 7 52 8 53 9 53 
10 53 11 53 12 53 13 53 14 53 15 53 16 53 
17 53 18 53 19 47 20 46 21 46 22 46

Powyższy rozkład wszedł w życie  
24 maja 2021 roku. Źródło: ZTM

Po nabożeństwie w miejsco-
wej świątyni, urna z procha-
mi zmarłej została prze-

niesiona na pobliski cmentarz. 
Złożono ją w rodzinnym gro-
bowcu.

W ostatniej drodze zasłużonej 
społeczniczki uczestniczyli za-
równo najbliżsi, jak i mieszkań-
cy. Wśród nich przedstawicie-
le samorządu gminy z wójtem 
Leszkiem Żogałą i wicewójtem 
Romanem Włodarzem oraz re-
prezentacja powiatu ze starostą 

gliwickim Waldemarem Domb-
kiem. Nie zabrakło przedsta-
wicieli miejscowych instytucji 
i organizacji – kwiaty na mogi-
le złożyły m.in. członkinie Koła 
Gospodyń Wiejskich z Gierał-
towic, któremu Gerda Czapelka 
przewodniczyła. Rangę uroczy-
stości pogrzebowej podkreśliła 
asysta pocztów sztandarowych.

– Na zawsze pozostanie w na-
szej pamięci – zapewniali uczest-
nicy uroczystości...

jm, foto: Jerzy Miszczyk

W  pierwszych miesiącach 
bieżącego roku śmier-
telność wzrosła u nas 

ponad 75 procent w porówna-
niu z rokiem ubiegłym i ponad 
97 procent w porównaniu z ro-
kiem 2019. 

W pierwszych czterech mie-
siącach bieżącego roku (od 1 
stycznia do 30 kwietnia) zmarło 
79 mieszkańców gminy Gierał-
towice. W analogicznym okresie 
roku ubiegłego (2020) zmarło 
45 mieszkańców gminy, w roku 
2019 odnotowano w tym okre-
sie 40 zgonów. Dane pochodzą 
z rejestru prowadzonego przez 
miejscowy Urząd Stanu Cywil-
nego (USC). Wynika z nich, iż 
bieżący rok rozpoczął się od 
smutnego rekordu – wzrostu 
śmiertelności w naszej popu-
lacji o około 75 procent. 

Warto w tym miejscu przypo-
mnieć gminne statystyki zgo-
nów w przekroju całego roku. 
Dotychczas najgorszym pod 
tym względem był rok 2020 – 
zmarło w nim 142 mieszkańców 
gminy Gierałtowice. W całym 
roku 2019 zgonów było 113, po-

dobnie w roku 2018. W latach 
2011 – 2017 liczba zgonów oscy-
lowała w przedziale od 94 do 
125 rocznie. Wyjątkiem był rok 
2010, w którym zmarło stosun-
kowo dużo mieszkańców gmi-
ny, bo aż 137.

Jak przedstawia się aktualna 
sytuacja związana ze zgonami 
w Polsce i na Śląsku? Sprawdzi-
liśmy w danych publikowanych 
przez Główny Urząd Statystycz-
ny (GUS), który informacje na 
ten temat podaje w zestawie-
niach tygodniowych, nie sumu-
jąc ich w zestawienia miesięcz-
ne. Podliczyliśmy dane GUS 
z pierwszych 18 tygodni roku 
(18 tygodni to 126 dni).

Okazało się, że w  Polsce 
zmarło w tym okresie ponad 
200 tysięcy osób (dokładnie 
200 394), w tym 26 146 w wo-
jewództwie śląskim. Nato-
miast w pierwszych 18 tygo-
dniach roku ubiegłego (2020) 
w Polsce zmarło 148 166 osób, 
w tym 18 922 w województwie 
śląskim. Liczby te mówią same 
za siebie: w pierwszych miesią-
cach bieżącego roku śmiertel-

ność w kraju wzrosła o oko-
ło 35 procent w porównaniu 
z analogicznym okresem roku 
ubiegłego, natomiast w woje-
wództwie śląskim o ponad 
38 procent. 

Dane są przytłaczające, zwłasz-
cza w kontekście roku ubiegłe-
go, który do tej pory był rekordo-
wy pod względem ilości zgonów. 
Przypomnijmy, w roku ubiegłym 
zmarło w Polsce ponad 480 tys. 
osób - najwięcej od zakończe-
nia II wojny światowej. Dla po-
równania w 2019 roku zgonów 
w Polsce było ponad 401 tys., 
czyli mniej o 79 tysięcy (wg. Re-
jestru Stanu Cywilnego, udostęp-
nionego przez Ministerstwo Cy-
fryzacji). 

Wydaje się, iż szansą na za-
hamowanie dotychczasowe-
go tempa wzrostu zgonów 
jest wygaszająca się pandemia 
i w związku z tym perspektywa 
powrotu do bardziej skutecz-
nej opieki medycznej w zakre-
sie wszystkich groźnych chorób 
współczesnego świata.

jm
źródło: USC Gierałtowice oraz GUS 

M etrolinie to połącze-
nia autobusowe ma-
jące usprawnić po-

dróżowanie po regionie na 
czas budowy Kolei Metro-
politalnej. Wedle zapowie-
dzi Zarządu Transportu 
Metropolitalnego, podró-
żowanie „M-kami” jest 
korzystniejsze w porów-
naniu z dotychczasowymi 
liniami. Mają m.in. jeździć 
częściej i dłużej, być tań-
sze od transportu indywi-
dualnego, usprawnić połą-
czenia między wszystkimi 
gminami metropolii.

Autobusy linii M18 łą-
czą Gliwice Plac Piastów 
i Tychy Osiedle Z1. Zatrzy-
mują się na przystanku 
Przyszowice Skrzyżowa-
nie. Obok rozkład jazdy 
z tego właśnie przystanku.

/bw/

Uroczystościom pogrzebowym przewodniczył ks. proboszcz  
Marek Sówka.
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PRZYSZOWICE

SAMORZĄD. RAPORT O STANIE GMINY

2020? Ty był wyjątkowy rok...
– Rok 2020 był czasem wyjątkowym. Czas 
pandemii odcisnął swoje piętno na wszystkich 
sferach działania samorządu – pisze we wstępie 
„Raportu o stanie Gminy Gierałtowice za 
2020 r.” wójt Leszek Żogała. Liczący ponad 
80 stron dokument dostępny jest na stronie 
internetowej Urzędu Gminy.

Oświata funkcjonowa-
ła w systemie zdalnym, 
a  urzędy z  ograniczo-

nym dostępem dla mieszkań-
ców. Bardzo mocno zachwiały 
się finansowe podstawy gmi-
ny i ciągle jeszcze odczuwamy 
tego skutki. Niepokojące są ten-
dencje do zmniejszania docho-
dów własnych gminy. Budżet ro-
śnie, ale jest w nim coraz więcej 
środków „związanych”. Gmina 
staje się niejako kasą, która tyl-
ko przyjmuje i wypłaca środki, 
bez możliwości decydowania na 
co mają być spożytkowane. Za-
zwyczaj też gmina dopłaca do 
zadań zleconych przez admini-
strację rządową. Ponad 10 mln 
dopłaca gmina do oświaty, po-
nieważ rządowa subwencja nie 
wystarcza, a to władze central-
ne decydują o prawie wszystkich 
kosztach funkcjonowania szkół. 
Jest to skrajny przypadek prze-
rzucania kosztów na gminę. Te 
wszystkie wyzwania stają się mo-
tywacją do aktywniejszej pra-
cy. W 2020 r. udało się znacznie 
obniżyć koszty funkcjonowania 
Urzędu Gminy. Poprawiona zo-
stała sytuacja finansowa w PGK 
Sp. z o.o., zmniejszono też stra-
ty wody. Udzielono rekordowej 
ilości dotacji na wymianę źródeł 
ciepła, co poprawia jakość po-
wietrza w gminie. Po raz kolej-

ny przekazano dotację na utrzy-
manie rowów w gminie, dzięki 
czemu zmniejszyło się ryzyko 
podtopień. Często są to działania 
niezbyt efektowne, ale na pew-
no efektywne. Obniżamy kosz-
ty działania i podnosimy poziom 
bezpieczeństwa. Przed nami re-
alizacja inwestycji, na które uda-
ło się pozyskać środki zewnętrz-
ne oraz przygotowanie strategii 
działania dla gminy na kolejne 
lata. Bogatsi o doświadczenia 
czasu pandemii chcemy działać 
sprawniej i bardziej nowocze-
śnie. Nie można jednak zapo-
mnieć, że gmina to w pierwszej 
kolejności ludzie, dlatego waż-
nym aspektem będzie działal-
ność kulturalna i wspierania or-
ganizacji społecznych.

Powyższy wstęp wprowadza 
do dokumentu. Zawiera m.in. 
informacje budżetowo-finan-
sowe, omówienie realizacji za-
dań własnych oraz inwestycji 
z udziałem środków zewnętrz-
nych, przybliża funkcjonowanie 
Urzędu Gminy, spółek komunal-
nych i jednostek organizacyj-
nych gminy. Opis uzupełniają 
liczne dane statystyczne, wykre-
sy i grafiki. 

„Raport...”, będący źródłem 
bogatej wiedzy o gminie, dostęp-
ny jest na stronie www.gieralto-
wice.pl.  /UG, bw/

Zadanie obejmuje wyko-
nanie nowej konstrukcji 
drogi o nawierzchni z be-

tonu asfaltowego o długości 877 
m wraz z odwodnieniem (kana-
lizacja deszczowa) oraz chodni-
kiem z kostki betonowej na od-
cinku od przejazdu kolejowego 
do ul. Krótkiej – informuje gie-

rałtowicki magistrat.
Wartość kosztorysowa zada-

nia wynosi 5 271 282 zł. Roz-
poczęcie robót planowane jest 
w trzecim kwartale 2021 roku.

Pozyskane pieniądze pocho-
dzą z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg. /ug, bw/

Grafika: google/gieraltowice.pl

Polna i Krótka  
do rozbudowy
Dokładnie 2 572 395 zł to wartość dofinansowania, które 
Gmina Gierałtowice pozyskała na zadanie „Rozbudowa 
ul. Polnej i Krótkiej w Przyszowicach”.

kompleksowa obsługa układów

klimatyzacji samochodowej

diagnostyka-naprawa-regeneracja

kompresorów klimatyzacji

ozonowanie pojazdów

oraz inne naprawy bieżące

WARSZTAT
Przyszowice

ul. Gliwicka 2A
tel: 32 278 64 32

reklama
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WÓJT LESZEK ŻOGAŁA DLA WIEŚCI

Najważniejsi są mieszkańcy...
– Szczególnie ważne jest, żeby działania gminy były odpowiedzią na potrzeby mieszkańców – podkreśla wójt Leszek Żogała. 
Samorząd stara się to czynić...

D zięki pozyskanym środkom z fun-
duszy europejskich, rozpoczynamy 
realizację termomodernizacji szko-

ły w Chudowie. Jesteśmy też w trakcie 
procedury przetargowej na wyłonienie 
wykonawcy na termomodernizację szko-
ły w Przyszowicach. Tutaj pozyskaliśmy 
dofinansowanie zewnętrzne z Górnoślą-
sko-Zagłębiowskiej Metropolii.

Obie inwestycje mają wymiar ekono-
miczny, na pewno przyczynią się do ob-
niżenia kosztów ogrzewania obiektów. 
Nie do przecenienia jest też walor eko-
logiczny. W Chudowie zniknie piec na 
węgiel, który częściowo ogrzewał szkołę. 
Na końcu walor estetyczny, który rów-
nież będzie miał znaczenie. Pomimo 
trudnej sytuacji wynikającej z epide-
mii udało się przygotować i rozpocząć 
te inwestycje. Ich efekty powinny być 
widoczne jeszcze w tym roku.

Udało się również pozyskać dofinan-
sowanie do przebudowy ulicy Polnej 
w Przyszowicach, od ulicy Krótkiej do 
przejazdu kolejowego. Droga ta jest pro-
jektowana już od poprzedniej kadencji, 
teraz jest szansa na jej realizację, przy 
udziale środków zewnętrznych.

W ostatnią fazę wchodzą prace zwią-
zane z adaptacją kolejnych pomieszczeń 
na potrzeby przedszkola w Paniówkach. 
Dzięki temu zadaniu uda się zapewnić 
wszystkim dzieciom z przedszkola kom-
fortowe warunki.

Dziękuję też za wszystkie pojawiające 
się inicjatywy, które zmierzają do popra-
wy naszego otoczenia. Od koszy na śmie-

ci po place zabaw. Dzięki tym działaniom 
wszystkim nam będzie się żyło przyjem-
niej w zadbanym i czystym otoczeniu.

Szczególnie ważne jest, żeby działania 
gminy były odpowiedzią na potrzeby 
mieszkańców. Warto jednak pamiętać, 
że nie zawsze każdą inicjatywę można 
zrealizować. No i trzeba mieć na uwa-
dze, że każda kolejna infrastruktura, 
nawet kosz na śmieci, generuje koszty 
związane z jej utrzymaniem.

Skierowałem również do Rady Gminy 
projekt uchwały zwiększającej ulgę na 
kompostowanie. Obecne jest to tylko je-
den złoty. Taka niewielka ulga wynikała 
z przyczyn finansowych. System odbioru 
śmieci musi, zgodnie z prawem, finan-
sować się z zebranych składek. Cena za 
śmieci wprost wynika z masy odpadów. 
Dlatego chcemy zachęcić wszystkich do 
skorzystania z ulgi na kompostowanie, 
którą zwiększymy do 3 zł od osoby. Jed-
nocześnie rozdajemy wszystkim zainte-
resowanym duże kompostowniki przy-
domowe. Wszystkich zainteresowanych 
otrzymaniem kompostownika zapra-
szam do kontaktu z Urzędem Gminy. 

Myślę, że zwiększenie ulgi spowodu-
je, że większość z nas będzie komposto-
wać odpady zielone. Ma to aspekt eko-
nomiczny dla całej gminy. Jeżeli mniej 
ton odpadów wywieziemy, to jest szansa 
na dalsze obniżki. Cena za śmieci wy-
nika w głównej mierze z tego, ile odpa-
dów produkujemy.

Łatwo zauważyć, że wszystko dro-
żeje. W górę idzie cena prądu, rosną 

koszty pracy, droższe są materiały 
i usługi. W mediach pojawiły się in-
formacje, że około 95% gmin chce pod-
nieść ceny wody i ścieków. W naszej 
gminie udało się nie podnosić tych 
cen i w kolejnych latach będą one na 
tym samym poziomie. Stało się tak po-
mimo wzrostu cen prądu, ale i wody, 
którą w całości musimy kupować poza 
gminą. To jest przykład, że działania 
mające na celu ograniczanie kosztów, 
poprawę organizacji, mają sens. Cza-
sem, co prawda, budzą one wątpliwo-
ści, ale finalny efekt jest widoczny. My-
ślę, że to dobra informacja w czasie, 
gdy wszystko dookoła tylko drożeje. 
Widzimy to wszyscy robiąc codzien-
ne zakupy, a tu staramy się utrzymać 
dotychczasowe ceny. 

Władze centralne ogłosiły kolejny pro-
gram działań dla Polski. Staram się te-
raz analizować dokumenty, które już są 
dostępne, pod kątem skutków tych dzia-
łań dla samorządu. W mediach już po-
jawiły się głosy, że pojawią się negatyw-
ne skutki finansowe dla gmin, w postaci 
zmniejszenia wpływów finansowych do 
budżetu. Są też obietnice strony rządo-
wej, że te skutki zostaną zniwelowane 
przez inne działania władz centralnych 
i gminy nie odczują tego spadku docho-
dów. Myślę, że w kolejnych miesiącach 
kwestia ta będzie wyjaśniona i będzie 
można jednoznacznie stwierdzić, jakie 
skutki dla gmin będą miały te reformy. 

Trwa akcja szczepień przeciwko CO-
VID-19. Nie ma chyba potrzeby prze-

konywać, jak to ważna sprawa. W oko-
licy naszej gminy jest wiele punktów, 
gdzie można zostać zaszczepionym. Pra-
ca w tych punktach jest dobrze zorga-
nizowana. Szczególnie warto podkre-
ślić dobrą organizację w punktach, gdzie 
za organizację odpowiada nasz Szpital 
w Knurowie. Dbajmy o zdrowie swo-
je, ale również o nasze wspólne bezpie-
czeństwo.

W tych dniach do szkół wrócili - po 
okresie nauki zdalnej - uczniowie klas 
starszych. Z sygnałów, które do mnie do-
tarły, jasno wynika, że nauczyciele i pra-
cownicy szkół, jak i samorządy szkolne 
i komitety rodzicielskie zrobiły wiele, 
żeby ten powrót był jak najbardziej przy-
jazny. Za to bardzo dziękuję. Myślę, że 
ewentualne braki w wiedzy można nad-
robić, natomiast bardzo ważne jest, żeby 
zadbać o niewątpliwie nadwątlone rela-
cje międzyludzkie. 

Od miesiąca mamy już przygotowa-
ną wyprawkę dla naszych nowych, ma-
łych mieszkańców. Więcej szczegółów 
w naszym Urzędzie Stanu Cywilnego. 
Cieszę się, że chociaż symbolicznie mo-
żemy przywitać naszych nowych miesz-
kańców. 

W przyszłym miesiącu również pla-
nujemy pewną niespodziankę, tym ra-
zem związaną z rocznicą Powstań Ślą-
skich. Szczegóły wkrótce, a coś już tam 
można odszukać w internecie.

Leszek Żogała
wójt gminy 

/20 maja 2021/

W ynoszą: 7,99 zł/m3 wody i 11,00 zł/
m3 ścieków i są to kwoty netto, 
czyli bez podatku VAT. W tym 

roku, dla większości przedsiębiorstw wo-
dociągowych kończy się czas obowiązy-
wania taryf, stąd konieczność zatwier-
dzenia nowych.

Warto zauważyć, że Przedsiębiorstwo 
Gospodarki Komunalnej w Przyszowi-
cach należy do nielicznego grona firm 
wodociągowych, które cen nie podnio-
sły. Jak wskazują wypowiedzi przedsta-
wicieli Wód Polskich – krajowego re-
gulatora – blisko 95% przedsiębiorstw 
wodociągowych złożyło wnioski taryfo-

we, które zawierają podwyżki cen. Wie-
le firm uzasadnia podwyżki wyższymi 
cenami energii elektrycznej, usług, czy 
wprowadzenia opłat za pobór wód przez 
administrację rządową.

PGK również doświadczyło podwy-
żek cen energii, jak i wzrostu cen po-
zostałych czynników kosztotwórczych, 
jednak w 2020 roku stratę miało niż-
szą prawie o połowę w stosunku do 
2018 roku. W przeciągu dwóch lat, zo-
stało zrestrukturyzowane zadłużenie, 
zmniejszone zatrudnienie, obniżona 
część kosztów, przeprowadzono kilka 
inwestycji i zmniejszono straty wody. 

Kluczowe znaczenie dla utrzymania 
cen wody i ścieków ma także coroczne 
wsparcie z budżetu Gminy Gierałtowi-

ce. Te wszystkie działania doprowadzi-
ły do utrzymania cen wody i ścieków na 
niezmienionym poziomie. /PGK/

GMINA GIERAŁTOWICE. NOWA TARYFA ZA WODĘ I ŚCIEKI

Ceny bez zmian
Weszła w życie nowa taryfa na lata 2021–2023 określająca stawki za dostawę 
wody i odprowadzenie ścieków na terenie naszej gminy. Ceny za wodę i ścieki 
pozostały na niezmienionym poziomie.
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GMINA GIERAŁTOWICE. PODZIĘKOWANIA DLA STRAŻAKÓW

GMINA GIERAŁTOWICE GMINA GIERAŁTOWICE

Ktoś nam śmieci
W ostatnich miesiącach na terenie naszej Gminy w wielu miejscach 
pojawiły się dzikie wysypiska odpadów. Ktoś porzucił m.in. opony, odpady 
poremontowe, odzież, odpady komunalne. Kilkakrotnie na poboczach dróg 
znajdowały się części samochodowe – zderzaki, opony, różne elementy...

Zasłużeni docenieni
Mł. ogn. Damian Dobras i st. str. Kamil Gorzawski znaleźli się wśród 
strażaków docenionych za sumienną i ofiarną służbę.

U roczysty apel z okazji Dnia Stra-
żaka odbył się 12 maja w siedzibie 
Jednostki Ratowniczo-Gaśniczej 

w Knurowie. Honory gospodarza czy-
nił dowódca JRG, kpt. Michał Rutecki. 
Wśród gości byli: Komendant Miejski 
Państwowej Straży Pożarnej w Gliwicach 
st. bryg. Roman Klecha, wójt Gminy 
Gierałtowice Leszek Żogała, wójt Gmi-
ny Pilchowice Maciej Gogulla, prezy-
dent Knurowa Adam Rams i sekretarz 
Knurowa Piotr Dudło.

Zarówno dowódcy, jak i włodarze wy-
mienionych gmin z uznaniem wyrażali 
się o służbie strażaków. Dziękowali im 
za codzienne realizowanie zadań, ofiar-
ność i trud ponoszony w wypełnianiu 
obowiązków, za poświęcenie w ochro-
nie życia i mienia ludzkiego, w szczegól-
ności podczas pandemii. Trzech straża-

ków zostało awansowanych do stopnia 
starszego strażaka: Rafał Nycz, Robert 
Kromołowski, Artur Kołodziej.

Włodarze gmin uhonorowali straża-
ków nagrodami pieniężnymi i drobny-
mi upominkami.

Nagrodę Wójta Gminy Gierałtowi-
ce otrzymali: mł. ogn. Damian Dobras 
(również strażak w Ochotniczej Straży 
Pożarnej Chudów i mieszkaniec) oraz st. 
str. Kamil Gorzawski (strażak w Ochot-
niczej Straży Pożarnej Gierałtowice).

Wraz z wyrazami wdzięczności za 
ofiarność popłynęły życzenia, aby służ-
ba drugiemu człowiekowi była dla stra-
żaków zawsze źródłem osobistej satys-
fakcji i społecznego uznania.

Urszula Zając
Foto: Mirella Napolska/Przegląd Lokalny Włodarze podziękowali strażakom – w imieniu mieszkańców gminy Gierałtowice uczynił to 

wójt Leszek Żogała.

Gdy odpady porzucane są na terenach 
gminnych, koszty ich usunięcia po-
nosi gmina. Gdy odpady znajdują 

się na terenach prywatnych, koszty ich 
usunięcia ostatecznie ponosi właściciel, 
z uwagi na brak możliwości ustalenia 
sprawcy porzucenia odpadów.

Ustalenie faktycznego sprawcy po-
rzucenia odpadów jest bardzo trudne. 
W związku z tym zwracamy się z proś-
bą o reagowanie, gdy jesteście Państwo 
świadkami porzucania odpadów, i zgła-
szanie tego faktu na Policję lub do Urzę-
du Gminy.

Od 2013 r. na terenie Gminy (i całego 
kraju) funkcjonuje system opłat za od-
biór odpadów. Polega na tym, iż w za-
mian za uiszczaną opłatę odbierana jest 

każda ilość odpadów komunalnych wy-
tworzonych na terenie nieruchomo-
ści. W związku z tym nie jest proble-
mem pozbycie się odpadów w sposób 
zgodny z przepisami. Mimo wszystko 
w dalszym ciągu odpady porzucane są 
w miejscach na ten cel nieprzeznaczo-
nych. Odpady w takich miejscach nie 
są zabezpieczone, powodują często ska-
żenie gleby i wody.

Pamiętajmy, że osobie, której zosta-
nie udowodnione nielegalne pozbywa-
nie się odpadów, grozi administracyjny 
nakaz usunięcia tych śmieci. Nielegal-
ne pozbywanie się odpadów stanowi 
również wykroczenie, za które kodeks 
wykroczeń przewiduje karę grzywny.

/UG/

Pakiet powitalny  
dla nowo narodzonych 
A w nim specjalny kocyk, kartka pocztowa, magnes zaprojektowany na tę 
okazję przez firmę „Gryfnie”, a także list gratulacyjny od Leszka Żogały, wójta 
gminy Gierałtowice, w którym z wielką radością wita w gronie mieszkańców 
naszej małej społeczności lokalnej.

Tak przygotowany pakiet otrzyma-
ją rodzice lub opiekunowie praw-
ni dzieci urodzonych po 1 stycznia 

2021 roku w naszej gminie – tłumaczy 
magistrat. Aby stać się posiadaczem tak 
przygotowanego prezentu należy zgło-
sić się do Urzędu Stanu Cywilnego, przy 
ul. Parkowej 1 w Przyszowicach

– Po wyprawkę mogą się zgłaszać rodzi-
ce lub opiekunowie prawni podczas od-
bioru odpisu aktu urodzenia dziecka lub 

jeżeli dziecko urodziło się poza gminą, 
a rodzice są jej mieszkańcami i posiada-
ją odpis aktu urodzenia w wersji elektro-
nicznej po rejestracji dziecka na platfor-
mie ePUAP – informują urzędnicy.

Do odbioru wyprawki niezbędne są:
–   dokument tożsamości rodzica/praw-

nego opiekuna dziecka (wyprawka jest 
wydawana wyłącznie osobie, która 
widnieje na akcie urodzenia dziecka) 

–  odpis aktu urodzenia dziecka. /UG/
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S amorząd od dawna zachę-
ca do wymiany starych kop-
ciuchów na urządzenia lep-

sze, efektywniejsze, bardziej 
ekologiczne. Na słowach się nie 
kończy. W styczniu w Paniów-
kach stanęły „sztuczne płuca”, 
które dobitnie zobrazowały, jak 
wygląda (dosłownie) powietrze 
w sezonie grzewczym.

Efekt edukacji i zachęt prze-
szedł śmiałe oczekiwania sa-
morządowców.

– W tym roku mieszkańcy 
gminy poszli na rekord. Złożyli 
ponad 340 wniosków na dotację 
o wymianę pieców – poinformo-
wał wójt Żogała na facebooko-
wym profilu „Gierałtowice”. – 

Więc Gmina też idzie na rekord. 
Planowaliśmy 100 dotacji na pie-
ce, plus ewentualnie lista rezer-
wowa. Będzie 287 dotacji. Na li-
ście rezerwowej tylko 53 wnioski 
– co oznacza, że dotacja zosta-
nie im udzielona, ale fizyczna 
wypłata będzie trochę później.

Dzięki temu sporo ponad 300 
pieców zostanie wymienionych 
na bardziej ekologiczne źródła 
ciepła.

30 kwietnia odbyło się loso-
wanie kolejności przyznawa-
nia dotacji do wymiany źródeł 
ciepła. Wyniki znajdują się na 
stronie www.gieraltowice.pl.

/bw/  
Foto: Bogusław Wilk

GMINA GIERAŁTOWICE

Rekord w piecach
– Planowaliśmy 100 dotacji na piece, będzie 287 dotacji – nie 
kryje satysfakcji wójt gminy Gierałtowice Leszek Żogała.  
– Gmina idzie na rekord...

GMINA GIERAŁTOWICE. BIBLIOTEKA ZAPRASZA

Lubisz, więc czytaj
Gminna Biblioteka Publiczna zachęca do czytania. Nie tylko słowem, ale i czynem, oferując 
wydawnicze nowości.

PANDEMIA KORONAWIRUSA. LUZOWANIE OBOSTRZEŃ TRWA

„Odmrażamy się”...
 Poprawa sytuacji związanej z pandemią umożliwia nie tylko powrót uczniów do szkół, ale i ponowny dostęp turystów 
i mieszkańców do atrakcji znajdujących się w naszej gminie. 

Zamek w Chudowie otwo-
rzył swoje podwoje dla zwie-
dzających już w niedzielę, 9 

maja. Chętnych do zwiedzania 
zabytkowej wieży i znajdujących 
się w niej ekspozycji nie brako-
wało. Wszyscy, którzy nie byli 
jeszcze we wnętrzach zamczyska 
lub mają ochotę odwiedzić go 
ponownie, informujemy, iż bę-
dzie to można uczynić w każdy 
weekend, oczywiście zachowu-
jąc obowiązujące obecnie środ-
ki ostrożności.

Jest także dobra wiadomość 
dla amatorów pływania i zaży-
wania kąpieli solankowych – 
kryta pływalnia Wodnik w Pa-
niówkach wznawia działalność 
od piątku, 28 maja. Przed wy-
braniem się na obiekt warto 
sprawdzić, jakie aktualnie obo-
wiązują tam rygory sanitarne.

jm,  źródło: Zamek Chudów oraz Wodnik
foto: Jerzy Miszczyk

M ało tego. Biblioteka liczy 
w tym względzie na pod-
powiedź czytelników.

– Prosimy o propozycje nowo-
ści, jakie chcielibyście wypoży-
czać w naszej bibliotece – piszą 
na Facebookowym profilu („Bi-
blioteka Gierałtowice”) biblio-
tekarki. – Listy książek, które 
powinny trafić do naszej biblio-
teki, prosimy przesyłać mejlem 
pod adresem: nowosci@biblio-
teka.gieraltowice.pl.

Panie bibliotekarki liczą przy 
okazji na powrót do zbiorów 
książek, które jakiś czas temu 
zostały wypożyczone. Wiado-
mo, pandemia nie pozwoliła 
wielu czytelnikom na odwie-
dziny bibliotek. Teraz, kiedy 
sytuacja się poprawia, jest po-
nownie szansa, by zwrócić prze-
czytane woluminy.

/bw/

„Wodnik” czeka na amatorów pływania.

Przez wiele miesięcy zamek w Chudowie można było oglądać tylko 
z zewnątrz – od niedawna jest możliwość zobaczenia go także od środka...



7 Nr 165,  maj 2021

informacja

CHUDÓW. KOLEJNE SUKCESY ANI LASKOWSKIEJ

Śpiewająco po nagrody
12-letnia Ania Laskowska nie osiada na laurach. Przeciwnie – sięga po kolejne. Tym razem świetne wieści dotarły zarówno z pobliskich Gliwic, jak 
i Warszawy, gdzie wokalistka wyśpiewała dwie nagrody podczas Ogólnopolskiego Festiwalu Polskiej Piosenki Rozrywkokwej „FIRAleja Gwiazd”.

CIEKAWA PROPOZYCJA GOK

Płyta na 100-lecie powstań
Piosenki powstańcze złożą się na płytę, którą Gmina Gierałtowice wyda w związku 
z obchodami 100-lecia powstań śląskich.

Na płycie usłyszymy dzie-
więć utworów w wyko-
naniu mieszkańców na-

szej gminy – informuje Gminny 
Ośrodek Kultury, który zajmie 
się realizacją – w imieniu samo-
rządu – przedsięwzięcia.

Zwiastunem tej ciekawej mu-
zycznej wiązanki jest piosen-
ka pt. „A drugiego maja rano” 

w wykonaniu Anny Boniek 
z Przyszowic. Można jej po-
słuchać zaglądając na Facebo-
okowy profil GOK.

Ale to nie koniec dobrych in-
formacji. Jeśli nic nieprzewi-
dzianego nie stanie na przeszko-

dzie, Czytelnicy czerwcowego 
wydania Wieści znajdą w wy-
daniu prezent. Ku pamięci i na 
pamiątkę...

/bw/
Foto: archiwum GOK Gierałtowice/FB

F estiwal odbył się w niedzielę, 
16 maja. Młodzi artyści mo-
gli zaprezentować się w nim 

już na żywo. Po wielu miesią-
cach izolacji (restrykcje sanitar-
ne związane z pandemią) i wy-
stępach on-line, okazało się to 

doświadczeniem niezwykle ra-
dosnym.

Ania przebrnęła eliminacje 
w swojej grupie wiekowej (12–
14 lat) z udziałem ponad 50 wo-
kalistek. Wystąpiła w sześciooso-
bowym finale z piosenką „Jestem 

taka sama” z repertuaru Anny 
Jurksztowicz. Za piękne wyko-
nanie festiwalowe jury przyznało 
jej III nagrodę. Sukces tym więk-
szy, że chudowianka była naj-
młodszą uczestniczką festiwa-
lu w swojej kategorii wiekowej.

Do sukcesu indywidualnego 
dołożyła zespołowy – wzmac-
niając śpiewem dziewczęcą gru-
pę Pauza z zabrzańskiego Stu-
dia Maciej. Wspólnie wykonały 
„Atlantydę” Grzegorza Tur-
naua. W tym wypadku, wraz 
z koleżankami, cieszyła się ze 
zdobycia I nagrody! 

„FIRAleja Gwiazd” to nie je-
dyne wydarzenie muzyczne, 
w którym ostatnio uczestniczy-
ła. Z powodzeniem wystąpiła 
również na XXII Wojewódzkich 
Prezentacjach Artystycznych 
Dzieci i Młodzieży w Gliwi-
cach, gdzie zdobyła II nagro-
dę w kategorii wiekowej woka-
listek 9–12 lat.

– Mamy duży sentyment do 
tego festiwalu, ponieważ przed 
sześcioma laty właśnie na Wo-
jewódzkich Prezentacjach Ania 
stanęła po raz pierwszy na sce-
nie – wyznała nam mama Ani, 
Magdalena Laskowska. – Mia-
ła wówczas niespełna sześć lat 
i również zdobyła II nagrodę.

jm
Foto: arch. wokalistki„Atlantyda” z repertuaru Grzegorza Turnaua przyniosła dziewczęcej grupie Pauza zasłużony tryumf w stolicy. Ania Laskowska.

Anna Boniek.
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GMINA GIERAŁTOWICE

Podziękowania dla pani kierownik
Barbara Mansfeld zakończyła pracę jako kierownik Referatu Edukacji Urzędu Gminy 
Gierałtowice.

Zasłużonej pani kierownik Barbarze Mansfeld dziękowali wójt Leszek Żogała i zastępca wójta Roman Włodarz.

S zacunku i uznania dla wie-
loletniej pracy pani kierow-
nik nie kryli wójt gminy 

Leszek Żogała i zastępca wój-
ta Roman Włodarz.

– Serdecznie dziękujemy za 
lata pracy na rzecz gierałtowic-
kiej oświaty – podkreślał wójt 
Żogała podczas uroczystości 

w magistracie. – Pani wiedza, 
umiejętności i doświadczenie 
przyczyniły się w znacznej mie-
rze do rozwoju edukacji w gmi-
nie Gierałtowice.

Słowa te mają głębokie uza-
sadnienie. Przypomnijmy, że 
Barbara Mansfeld przez wie-
le lat była dyrektorem szkoły 

w Przyszowicach. Jej ogrom-
ne doświadczenie pedagogicz-
ne i dyrektorskie przełożyło się 
na efektywność w kierowaniu 
Referatem Edukacji w samo-
rządzie gminnym.

/UG/
Foto: Krzysztof Krzemiński

Z ŻYCIA SZKOŁY W PRZYSZOWICACH

Zarażają dobrymi pomysłami
Nie tylko nauka. W Szkole Podstawowej w Przyszowicach dzieje się znacznie więcej. Wystarczy rzucić okiem na szkolną stronę na Facebooku. Program 
„Zarażający Zdrowiem”, „Listy... dla Ziemi” czy „Wiosenne dzierganie” to tylko niektóre z wielu ciekawych przedsięwzięć. 

Listy... dla Ziemi
– Wiosna w naszej szkole to 
czas pisania listów... dla Ziemi 
– informują nauczyciele. – Ak-
cja, zainicjowana przez Fun-
dację Ekologiczną ARKA, po-
lega na pisaniu przez młodych 
ludzi listów, w których nama-
wiają dorosłych do działań pro-
ekologicznych. Następnie dzieci 
przekazują swoje listy dorosłym 
(rodzicom, dziadkom) i razem 
z nimi wykonują swoje projek-
ty. Wiele z tych projektów do-
czekało się realizacji. 

O tym, czego te projekty do-
tyczyły, można się dowiedzieć 
z filmiku zamieszczonego na 
wspomnianej stronie facebo-
okowej. Sprzątanie terenów zie-
lonych, sadzenie drzewek, czy 
dbałość o odpowiednie segre-
gowanie odpadów – to działania 
z pozoru drobne, jednak ma-
łymi krokami można dojść do 
wielkich zmian. Trudno temu 
zaprzeczyć. Przyszowiccy peda-

godzy cieszą się z efektów pisa-
nia „Listów do Ziemi”, co zna-
lazło odzwierciedlenie w ich 
komentarzu: – Z dumą patrzy-
my na młode pokolenie, które ra-
zem z bliskimi podejmuje dzia-
łania dla naszej planety.

Dodajmy, że przyszowic-
ka podstawówka od 2010 roku 
należy do Śląskiej Sieci Szkół 
Promujących Zdrowie. W jej 
ramach realizuje także cele 
związane z  popularyzacją 
i wdrażaniem działań proeko-
logicznych.

Wiosenne dzierganie
To wyjątkowo sympatyczna ak-
cja, polegająca na własnoręcz-
nym uszyciu „szmacianego 
ptaszka” (pomoc rodziców do-
zwolona) i dostarczeniu go do 
szkoły. Wszystkie dostarczone 
przez uczniów skrzydlate stwo-
ry znalazły stosowne miejsce do 
ekspozycji, czyli na drzewach 
wokół szkolnych budynków. 

Sprawdziliśmy: w gałązkach 
młodych klonów i nie tylko... 
gnieżdżą się bajkowe ptaki, za-
skakując spacerowiczów.

 Przesłanie akcji jest proste 
i optymistyczne.

– Niech powrót do szkoły, któ-
ry już czai się za rogiem, będzie 
miły, kolorowy i pozytywnie na-
strajający – informują pomy-
słodawcy.

jm, źródło: fb – Program  
„Zarażający Zdrowiem”

Foto: Jerzy Miszczyk 

To już naprawdę ostatni dzwonek!

Są tu gdzieś ukryte wokal-
ne talenty? Masz kilka bądź 
naście lat i coś do powiedze-

nia, a jeszcze chętniej do wy-
śpiewania – to właśnie propo-
zycja dla Ciebie. Nie wahaj się. 
Sceny świata stoją otworem, 
tylko zrób ten pierwszy krok... 

Niech będzie to KLANG!
Czasu niewiele – tylko do 

końca maja – ale masz szansę 
zdążyć.

Nic nie mów – po prostu śpie-
waj.

Czekamy na Ciebie.
/GOK/

informacja
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PANIÓWKI. SUKCES W PRESTIŻOWYM KONKURSIE

Kto dobrze zna Chorwację?
 Z pewnością uczniowie klasy 7 b Szkoły Podstawowej im. Jana Pawła II w Paniówkach,. Inaczej nie zdobyliby III miejsca 
w Konkursie Wiedzy o Chorwacji. Impreza, organizowana przez Konsulat Republiki Chorwacji w Krakowie, od lat cieszy się 
prestiżem i dużą popularnością.

PANIÓWKI. DUMA DLA ZESPOŁU SZKOLNO-PRZEDSZKOLNEGO

Z angielskim Jackowi po drodze...
Jacek Jabłukiewicz, uczeń VIII klasy Szkoły Podstawowej w Paniówkach, może się pochwalić 
nieprzeciętną znajomością języka angielskiego. Tak dobrą, że chwalić może się też jego 
macierzysta szkoła. Tytuł finalisty II Ogólnopolskiej Olimpiady Języka Angielskiego Juniorów 
doskonale to wyjaśnia...

PRZYSZOWICE. UDANE STARANIA SZKOŁY O DOTACJĘ...

Euro przybliży świat
Aż 36 tys. euro ze środków unijnych zasili budżet nowego 
projektu edukacyjnego, który już w nowym roku szkolnym 
ruszy w Szkole Podstawowej w Przyszowicach.  
Zapowiada się niezwykle fascynująco...

Do rozpoczęcia działań zo-
stało jeszcze nieco czasu, 
jednak już teraz można 

przybliżyć niektóre szczegóły. 
Główną autorką projektu (także 
wniosku aplikacyjnego o dota-
cję) jest nauczycielka miejsco-
wej szkoły, Agnieszka Kowol.

Wedle założeń, dwie 12-oso-
bowe grupy uczniów z Przy-
szowic, wraz z opiekunami, 
odwiedzą swoich rówieśników 
szkolnych w odległych kra-
jach. Będą mieli o tyle łatwiej, 
że szlaki edukacyjne przetar-
li już nauczyciele z Przyszo-
wic, w ramach innego projek-
tu realizowanego w tej szkole 
– Erasmus Plus Mobilność Ka-
dry Edukacji Szkolnej. 

 Wyjazdy zaplanowano na 
wiosnę przyszłego roku.

– Ich celem będzie między in-
nymi odkrywanie różnic i po-
dobieństw kulturowych, a tak-
że praca w międzynarodowej 

grupie, rozwijanie relacji spo-
łecznych. Klamrą spinającą 
wszystkie działania będzie język 
angielski – wyjaśnia Agniesz-
ka Kowol. – Nasz program nie 
ogranicza się jedynie do wojaży 
edukacyjnych. Będziemy go re-
alizowali przez cały rok szkolny 
2021/2022 na miejscu, w naszej 
szkole. Mamy nadzieję, że z ko-
rzyścią dla wszystkich uczniów.

Planowane są działania doty-
czące podnoszenia kompetencji 
społecznych, językowych, po-
znawczych i dotyczących przed-
siębiorczości u uczniów.

– Ważne miejsce zajmie te-
mat dotyczący integracji 
uczniów o specjalnych potrze-
bach z uczniami zdolnymi – do-
daje nauczycielka. – Angażu-
jąc naszych wychowanków we 
wspólne działania chcemy bu-
dować w nich poczucie toleran-
cji i empatii. 

jm, źródło: ZSP Przyszowice

G łównym organizatorem prestiżowego spraw-
dzianu wiedzy jest Wyższa Szkoła Języków 
Obcych im. Samuela Bogumiła Lindego 

w Poznaniu. Uzdolniony, a zarazem nader pra-
cowity, uczeń w trakcie przygotowań do Olim-
piady mógł liczyć na pomoc nauczycieli z Panió-

wek: Mateusza Juszczaka, 
Łukasza Cempury i Łu-
kasza Nowaka. Ta swoista 
„gra zespołowa” przynio-
sła fantastyczne rezulta-
ty. To sukces, z którego 
zarówno nastolatek, jak 
i jego pedagodzy, mogą 
być naprawdę dumni.

Dodajmy, że tytuł fina-
listy to nie tylko kwestia 
prestiżu. Wymiernym, 
uczciwie wypracowa-
nym, przywilejem będzie 
dla Jacka zwolnienie z eg-
zaminu ósmoklasisty z ję-
zyka angielskiego. Da mu 
też pierwszeństwo w re-
krutacji do wszystkich pu-
blicznych szkół ponad-
podstawowych.

jm, źródło: ZSP Paniówki,  
foto: arch. ucznia

W yniki ogłoszono 21 kwietnia. Jury, 
w którym zasiedli przedstawi-
ciele Konsulatu, Uniwersytetu 

Śląskiego w Katowicach i Kuratorium 
Oświaty w Katowicach, oceniło prace 
multimedialne nadesłane przez 56 szkół 
podstawowych z województwa śląskiego. 

A oto werdykt (w nawiasie podajemy 
liczbę punktów zdobytych przez szkoły):
1.  Szkoła Podstawowa nr 1 z Oddziała-

mi Integracyjnymi w Bieruniu (24)
2.  Szkoła Podstawowa nr 22 im. Juliu-

sza Słowackiego w Katowicach (23)
3.  Zespół Szkolno-Przedszkolny w Pa-

niówkach (22)
Na sukces szkoły z Paniówek zapraco-

wali uczniowie klasy 7b: Jakub Burak, 
Nelly Kurzepa, Emilia Nocoń, Bian-
ka Wyrobek i Hania Zaczyk. Przy pro-
dukcji i montażu prezentacji otrzymali 
cenne wsparcie pedagogów swojej szko-
ły: wicedyrektor Kariny Karcz oraz Łu-
kasza Nowaka.

Jak się dowiedzieliśmy, nagrodzona 
praca opisuje historię Chorwacji – od 

starożytnego dziedzictwa kulturowe-
go do czasów współczesnych. 

Ilustrowana jest między innymi zdję-
ciami wykonanymi przez uczniów i na-
uczycieli oraz rysunkami Bianki Wy-
robek.

– Filmowaliśmy proces rysowania – in-
formuje Karina Karcz. – Dzięki temu wi-
dzowie mogą zobaczyć kadry z powstawa-
nia plastycznej wizji znanych zabytków 
i miejsc. Uczennica narysowała między 
innymi: sfinksa z Puli, Stradum – głów-

ną ulicę Dubrownika oraz uszkodzoną 
w trakcie ostatniej wojny wieżę ciśnień 
w Vukowarze, która została zachowana 
jako symbol konfliktu zbrojnego i wojny 
domowej, ku przestrodze dla przyszłych 
pokoleń. jm, foto: Karina Karcz

Chorwacja to przepiękny kraj, a uczniowie w Paniówkach umiejętnie to w swoim filmie podkreślili.
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18 kwietnia wypada Dzień 
Krótkofalowca. Świetny pre-
tekst, by opowiedzieć o fanta-

stycznej pasji. Członkowie mi-
kołowskiego klubu uczynili to 
z przyjemnością. Wywiad po-
niósł się po internecie.

– Krótkofalarstwo to hobby, 
którego istotą jest radio. Radio 
możemy wykorzystywać na róż-
ne sposoby, do krótkich towarzy-
skich rozmów (tak jak to robią 
CBiści), możemy rozwijać swoje 
zdolności konstrukcyjne. Budu-
jemy urządzenia, anteny. Rozwi-
jamy się lingwistycznie, to okno 
na świat – wyjaśnia Piotr Sta-
niek. – Wybieramy się z radiem 
na wyprawy (góry, zamki, parki 
krajobrazowe). I wreszcie dzięki 

radiu mamy możliwość kontak-
tu poprzez satelity a także połą-
czenia z Międzynarodową Stacją 
Kosmiczną w ramach progra-
mu ARISS.

Możliwość nadawania fal elek-
tromagnetycznych jest w Pol-
sce regulowana prawnie. Żeby 
stać się krótkofalowcem, trzeba 
zdać państwowy egzamin. Po-
zytywny wynik egzaminu po-
zwala ubiegać się o pozwolenie 
radiowe, z którym związany jest 
znak stacji radiowej.

– To osobisty znak. Składa się 
z prefiksu (SP lub SQ dla Polski), 
liczby określającej dany okręg 
i sufiksu. To pozwolenie radiowe 
na używanie sprzętu nadawczo-
-odbiorczego, który można wy-

konać samemu lub zakupić od 
renomowanych producentów – 
mówi Paweł Klajs.

Nasi rozmówcy mają przydzie-
lone następujące znaki: Paweł 
SQ9MSD oraz Piotr SP9TPZ. 
Są umieszczone na specjalnych 
kartach QSL, które służą do po-
twierdzania łączności. Wysyłane 
są korespondentom przez biura 
QSL lub pocztą. eQSL to elek-
troniczna forma takiej kartki.

Obalając mity przypominamy, 
iż zarówno telefony komórkowe, 
CB radia i sprzęt krótkofalarski 
są urządzeniami nadawczo-od-
biorczymi i oddziałują na nas. 
Jeśli odpowiednio z nich korzy-
stamy to możemy siłę tego od-
działywania zmniejszyć.

– Ważne, by zrozumieć, iż 
wielkość używanych anten wy-
nika z praw fizyki i nie powinna 
być kojarzona z zagrożeniem – 
podkreśla Piotr SP9TPZ.

Sposobów na kontaktowa-
nie się między krótkofalowca-
mi jest kilka.

– Jednym z nich jest wywo-
łanie ogólne, np. o treści: „Wy-
wołanie ogólne w paśmie 80m 
podaje SP9TPZ (czyt. Stefan, Pa-
weł 9 Tadeusz, Paweł, Zygmunt), 
SP9TPZ zaprasza do łączności 
i przechodzi na odbiór”. Na to 
wywołanie może odpowiedzieć 
ktokolwiek, kto ma chęć po-
rozmawiać w sposób głosowy, 
w postaci telegrafii czy innej mo-

dulacji cyfrowej. Jeśli chcemy po-
rozmawiać z konkretną osobą 
np. z Pawłem SQ9MSD to uma-
wiamy się na tzw. sqed’a.Należy 
wykonać wywołanie selektywne 
„SQ9MSD woła cię SP9TPZ”- 
wyjaśnia Piotr SP9TPZ. Istnie-
je także forma łączności w tzw. 
grupie. Spotykamy się na jed-
nym kanale w kilka osób. Jest to 
tzw. kółeczko – tłumaczy Paweł 
SQ9MSD

Czy rozmawiając przez radio 
używa się gwary?

– W gwarze godomy na na-
szym lokalnym kanale, gdzie 
łączność jest na Ukf z tymi któ-
rych znamy. Jeśli ktoś mnie nie 
rozumie, a ja godom po śląsku, 
to poprawiam się i mówię po pol-
sku. Staramy się rozmawiać czy-
stą polszczyzną, gdyż chcemy być 
dobrze zrozumiani. Gdyby każdy 
używał gwary byłby z tego nie-
zły bajzel – dodaje.

– Radio to fascynacja łączno-
ścią i elektroniką, która zaczę-
ła się już od dziecka – przyzna-

je Paweł Klajs, któremu w 2004 
roku został przydzielony znak 
SQ9MSD a w 2006 roku dołą-
czył do Klubu SP9PKS.

Czego życzą sobie krótkofa-
lowcy?

– Czasu na hobby, a także spo-
rej działki nieotoczonej sąsia-
dami i liniami energetycznymi 
– marzeniem Pawła jest rów-
nież przeprowadzenie łączno-
ści ze wszystkimi krajami na li-
ście DXCC.

Nieustającej i bardzo wyso-
kiej propagacji, czyli możliwość 
przemieszczania się fal elektro-
magnetycznych jakimi są fale 
radiowe w naszej atmosferze 
życzy krótkofalowcom Piotr 
Staniek. Gdyż, jak podkreśla: 
– Jesteśmy w dołku aktywności 
słońca. Warunki radiowe są dość 
kiepskie. Na pewno za 5 lat (cykl 
jest 11letni) te warunki będę zde-
cydowanie lepsze. Będzie można 
przeprowadzając łączności na 
prostszych antenach, na mniej-
szych mocach. MMB

GMINA GIERAŁTOWICE

Tour de Pologne znowu u nas!
Wielki polski wyścig wraca na szosy naszej gminy. 15 sierpnia barwny peleton przemknie ulicami Przyszowic i Gierałtowic. Szykuje się nam kolarskie święto 
w państwowe święto...

T o świetna wiadomość 
dla sympatyków sportu, 
a w szczególności kolar-

stwa. Po rocznej przerwie po-
wrócą na szosy naszej gmi-
ny czołowi kolarze świata, 
uczestnicy 78. Tour de Polo-
gne. Będzie można ich podzi-
wiać i dopingować 15 sierpnia 
w Przyszowicach i Gierałtowi-
cach, w trakcie 7. etapu (ostat-
niego) z Zabrza do Krakowa 
78. edycji widowiskowego wy-

ścigu.Tym razem peleton z ko-
larskimi sławami wjedzie do 
nas od strony Zabrza, tuż po 
starcie. Do Przyszowic kola-
rze dotrą poprzez most nad 
Kłodnicą i pomkną ulicą Ma-
koszowską w stronę centrum, 
by później wjechać do Gierał-
towic. Stamtąd ulicą Korfan-
tego poszusują w stronę Or-
nontowic, a później Łazisk 
Górnych. 

jm, źródło: TdP Foto: Jerzy Miszczyk 

HOBBY. KRÓTKOFALOWCY SĄ WŚRÓD NAS

Kosmos w eterze
Połączyć się z Międzynarodową Stacją Kosmiczną? Nie ma problemu – dowodzili Piotr Staniek 
oraz Paweł Klajs z Mikołowskiego Klubu Krótkofalowców (MKK) SP9PKS, goście spotkania 
zorganizowanego przez Gminny Ośrodek Kultury w Gierałtowicach.

W Tour de Pologne biorą udział kolarze ze światowej czołówki.
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PŁYWANIE. WOJTEK NAJSZYBSZY NA OTYLIA SWIM CUP 2021 PŁYWANIE. JUNIOR POWALCZYŁ Z SENIORAMI

Kalkan szósty w Polsce
17-letni junior, Jakub Kalkan, świetnie zaprezentował się 
podczas Głównych Mistrzostw Polski Seniorów w Pływaniu 
na długim basenie w Lublinie.

PŁYWANIE

Liga Szkół i Klubów Śląskich
Te cykliczne zawody rozgrywane w różnych miastach Śląska są okazją do rywalizacji pływaków nawet 9-letnich, ale też 
i starszych we własnych grupach wiekowych. Na starcie stają zwykle reprezentanci czołowych klubów i szkół sportowych 
z województwa śląskiego. 

Liga Klubów Śląskich Rocznika 
2009 
Finałowe zawody rozegrano we 
wtorek, 18 maja, na krótkim ba-
senie gliwickiego Olimpijczy-
ka. Pływacy Jedności zdobyli 
na nich aż 8 medali (1 złoty, 6 
srebrnych i brązowy). Michał 
Sobel – złoty (200 m stylem 
dowolnym) i brązowy (50 m 
st. dowolnym), Wojtek Boryś 
– 4 srebrne (50 i 100 m st. mo-
tylkowym oraz 200 m st. do-
wolnym i 100 m st. zmiennym), 
Bartek Macha – 2 srebrne (50 
m st. grzbietowym i 100 m st. 
zmiennym). Jedyna reprezen-
tantka Jedności – Maja Cajza 
– w swoim najlepszym starcie 
zajęła 5. miejsce w konkurencji 
200 m stylem dowolnym, uzy-
skując wartościowy rekord ży-
ciowy: 2:30.32. Co ciekawe, jej 

wynik w skali punktów FINA 
(396) jest najwyżej ocenionym 
osiągnięciem reprezentantów 
Jedności na tych zawodach.

 W klasyfikacji generalnej – 
po trzech tegorocznych edy-
cjach ligi rocznika 2009 – klub 
z Przyszowic zajął 7. miejsce 
z dorobkiem 386 pkt. i pięt-
nastoma medalami: 1 złoty, 10 
srebrnych i 4 brązowe. 

Liga Klubów Śląskich  
– rocznik 2007 i starsi
Najstarsi uczestnicy ligi tak-
że rywalizowali na gliwic-
kim Olimpijczyku. Zawody (II 
i III edycja) rozegrano 13 maja. 
Spśród pływaków Jedności na 
podium stanęła jedynie Maja 
Rączkowska, zajmując 3 miej-
sce w wyścigu na 200 m stylem 
dowolnym. Tuż za podium był 

Mateusz Konopko - 4. na 200 
m st. dowolnym i 5. na tym sa-
mym dystansie w stylu zmien-
nym. A oto najlepsze miejsca 
pozostałych reprezentantów: 
Julia Rebilas - 9. na 50 m st. do-
wolnym, Zuzanna Szolc - 12. na 
200 m st. zmiennym i Natalia 
Stachura - 15. na 100 m st. kla-
sycznym. 

Liga Klubów Śląskich Rocznika 
2008 

Finałowe zawody (II i III edy-
cja) rozegrano 10 maja na ba-
senie w Radlinie. Żadnemu 
z dwójki reprezentantów Jed-
ności nie udało się zdobyć me-
dalu. Piotrek Żogała w swoim 
najlepszym starcie zajął 5. miej-
sce na 200 m st. grzbietowym, 
na tym samym dystansie w sty-
lu dowolnym był 8., na 100 m 

st. zmiennym 7. Natomiast Pa-
weł Wróblewski sklasyfikowa-
ny został na miejscu 11. w kon-

kurencji 200 m st. dowolnym.
jm, 

 foto - arch. Jedności

Z awody odbyły się między 28 
kwietnia a 2 maja. Krajo-
wa czołówka walczyła o mi-

nima na Igrzyska Olimpijskie 
w Tokio. Klub z Przyszowic 
reprezentował na nich 17-letni 
junior, Jakub Kalkan, i w kon-
frontacji z seniorami spisał się 
naprawdę bardzo dobrze. 

 W swojej koronnej konku-
rencji – 1500 m stylem dowol-
nym – Jakub zajął wysokie, bo 
6. miejsce, zostawiając w tyle 
wielu starszych i utytułowanych 
zawodników. Co ważne, pod-
opieczny trenerki Alicji Stachu-
ry uzyskał przy tym znakomity 
rekord życiowy: 15:57.96, lepszy 
od poprzedniego osiągnięcia 
o blisko 18,5 sekundy. Zapew-
nia mu on obecnie 7. miejsce 
na tym dystansie na tegorocz-
nej polskiej liście rankingo-
wej OPEN, czyli wspólnej dla 
wszystkich pływaków, bez po-
działu na wiek.

 Na lubelskich Mistrzostwach 
Polski Kuba startował także na: 
100, 200, 400 i 800 m stylem do-
wolnym, bijąc rekordy życiowe 

w każdej z tych konkurencji. Co 
ciekawe – progres wyników na-
stolatka z Przyszowic znalazł 
odzwierciedlenie w statystykach 
mistrzostw, gdzie Jedność 32 
Przyszowice została sklasyfiko-
wana na 1. miejscu (!) wśród 110 
klubów, w rubryce podsumowu-
jącej postępy zawodników. Na 
2. miejscu w tym zestawieniu 
znalazła się Legia Warszawa. 
Ocenie poddano wyniki uzy-
skane przez 594 zawodników 
i zawodniczek. 

jm, foto: Alicja Stachura

Gratulacje od mistrzyni olimpijskiej
Zaledwie tydzień po zakończeniu Mistrzostw Polski Seniorów, w Lublinie 
(8–9 maja) odbyły się kolejne duże zawody ogólnopolskie. Tym razem 

dla dzieci i młodzieży: Otylia Swim Cup 2021, 
pod patronatem Otylii Jędrzejczak – mistrzyni 
olimpijskiej z Aten. 

D użą formą błysnął na nich 
jedyny reprezentant Jed-
ności – Wojtek Boryś. Na-

stolatek z Przyszowic zdobył 
tam 3 złote medale w rywali-
zacji zawodników 12-letnich na 
długim basenie. Był najszybszy 
na 100 i 200 m stylem dowol-
nym oraz 200 m stylem grzbie-
towym, bijąc przy okazji rekor-
dy życiowe. Okazał się także 
najlepszym pływakiem w ge-
neralnej klasyfikacji 12-latków, 
za co otrzymał okolicznościo-

wy puchar wraz z osobistymi 
gratulacjami od Otylii Jędrzej-
czak, naszej jedynej jak dotąd 
mistrzyni olimpijskiej w pły-
waniu. 

  Wyniki uzyskane przez 
Wojtka w Lublinie, dają mu 
obecnie 1. miejsce na polskiej 
liście rankingowej zawodni-
ków 12-letnich w konkuren-
cjach: 200 m stylem dowolnym 
i 200 m stylem grzbietowym na 
długim basenie (50 m).

jm, foto: arch. zawodnika

Pływacy z rocznika 2009 zdobyli dla barw Jedności najwięcej medali 
w trakcie trzech edycji Ligi. Na zdjęciu od lewej: Maja Cajza, Bartek 
Macha, Wojtek Boryś i Michał Sobel.



PIŁKA NOŻNA. TEMPO I JEDNOŚĆ MAJĄ POWODY DO DUMY...

Zawodniczki powołane do kadry podokręgu
Aż sześć zawodniczek Tempa Paniówki zostało powołanych przez Podokręg Zabrze Śląskiego Związku Piłki Nożnej na piłkarskie konsultacje rocznika 2010. 
Co więcej, funkcję trenerki kadry Podokręgu tej grupy wiekowej powierzono Magdalenie Konopce z Paniówek, która w LKS Tempo prowadzi i znakomicie 
rozwija sekcję piłki nożnej dziewcząt.

W   sumie powoła nia 
otrzymały 22 zawod-
niczki z kilku śląskich 

klubów. Wśród nich znalazły 
się: Lena Bachorska, Hanna 
Miśkiewicz, Maja Swoboda, 
Emilia Szołtysek, Wiktoria 
Marzec i Lena Marzec z LKS 
TEMPO Paniówki. Konsulta-
cje i zarazem pierwsze spotka-
nie trenerki z zawodniczka-
mi już za nami. Odbyły się 14 
maja na boisku w Paniówkach. 
Zjawiliśmy się tam z obiekty-
wem. Nastolatki intensywnie 

ćwiczyły ponad godzinę pod 
okiem utytułowanej trener-
ki – niegdyś czołowej zawod-
niczki Ekstraligowego AZS UJ 
Kraków. – To było moje pierw-
sze spotkanie z dziewczętami 
w tym składzie, gdyż zupeł-
nie niedawno zaproponowa-
no mi prowadzenie kadry Po-
dokręgu – poinformowała nas 
pani Magda i dodała: Dzisiaj 
musiałam się zorientować jaki 
poziom sportowy prezentu-
ją moje podopieczne i muszę 
przyznać, że wiele zawodni-

czek przyjemnie mnie zasko-
czyło. To ważne, gdyż już nie-
długo, bo w czerwcu, czekają 
nas pierwsze mecze w ramach 
Memoriału Ireny Półtorak. Do 
tego czasu muszę podjąć decy-
zję które z dziewcząt wystąpią 
w reprezentacji Podokręgu na 
te zawody.

Powołania na 
konsultację rocznika 
2012
Piłkarki Tempa (rocznik 2010) 
to nie jedyne zawodniczki 

z naszej gminy, którymi zain-
teresowała się Komisja Szko-
lenia Podokręgu Zabrze. Na 
konsultacje kadry rocznika 
2012, które odbyły się w Za-
brzu, powołano także: Matyl-
dę Malinowską i Lenę Wojtan 
z Tempa oraz Jagodę Gorczyc-
ką i Emilię Skrzypczyk z LKS 
Jedność 32 Przyszowice. Kadrę 
tej grupy wiekowej powierzo-
no pieczy trenerskiej Agniesz-
ki Pluskoty.

jm
Fto: Jerzy Miszczyk

PIŁKA NOŻNA

Mecz Gwiazdy Chudów (niebieskie koszulki) z Sokołem Orzech zakończył 
się zwycięstwem chudowian 6:2. Z prawej strony Jarosław Włodarz – 
autor trzech goli w tym spotkaniu.

N ajdłużej na pierwszy oficjal-
ny mecz w tym roku, bo aż 
do 5 maja, czekała Gwiaz-

da Chudów (liga kręgowa Za-
brze-Bytom. Grupa spadkowa). 
Głodni piłki chudowianie roz-
bili w tym dniu na własnym bo-

isku (przy pustych trybunach) 
Górnika Bobrowniki Śląskie aż 
5:1. O tym, że nie był to przypa-
dek, a efekt znakomitej formy, 
poinformowali rywali z grupy 
już trzy dni później, miażdżąc 
u siebie (także przy pustych 

trybunach) Sokoła Orzech 6:2! 
Piękną kartę w tym meczu za-
pisał weteran Gwiazdy – 37 letni 
Jarosław Włodarz, strzelając So-
kołowi 3 gole! Kolejne 2 dołożył 
Mateusz Adamczyk. Jedno tra-
fienie zanotował Krzysztof Fic.

15 maja Gwiazda mogła już 
liczyć na doping własnych ki-
biców – efekt luzowania obo-
strzeń pandemicznych. W star-
ciu z Orłem Białym (Brzeziny 
Śląskie) fani z Chudowa okla-
skiwali aż 3 gole. Wszystkie 
strzelił Mateusz Adamczyk. 
Były to jedyne trafienia w tym 
meczu. Wyjazdowy mecz z Unią 
Strzybnica (22 maja) zakoń-
czył się remisem 1:1. Bramkę 
dla Gwiazdy zdobył w nim Łu-
kasz Bałuszyński. Efekt dotych-
czasowej gry widać doskonale 
w tabeli okręgówki. Pomimo, iż 
chudowianie rozegrali najmniej 
spotkań, już są na podium. 

Skutecznością w tym sezo-

nie popisują się także piłkarze 
A- klasowego Tempa Paniów-
ki. W maju rozegrali już sześć 
spotkań, wygrywając pięć i re-
misując (16 maja) z Gwarkiem 
Zabrze 3:3. A oto lista okazałych 
majowych zwycięstw Tempa: (3 
maja) 5:1 ze Zrywem Radomia, 
(9 maja) 9:2 z Wilkami Wilcza, 
(12 maja) 4:1 z Sokołem Łany, (19 
maja) 6:5 z Carbo Gliwice, (23 
maja) 5:4 z Naprzodem Żerni-
ca. Już na osiem kolejek przed 
końcem sezonu Tempo może 
pochwalić się imponującym bi-
lansem bramek: 92 zdobyte, 45 
straconych. 

Dla IV-ligowej Jedności Przy-
szowice ten sezon nie należy do 
łatwych. Drużyna musi wal-
czyć o utrzymanie się w lidze. 
W maju rozegrali pięć spotkań 
(w tym zaległe). Ich bilans to 
jedno zwycięstwo – 4:0 z Kuź-
nią Ustroń (12 maja), jedna po-
rażka – 1:2 z Unią Książenice (8 
maja) i trzy remisy – 0:0 z LKS 
Bełk (1 maja), 1:1 z LKS Czaniec 
(5 maja) oraz 0:0 z Orłem Łęka-
wica (22 maja). Kolejny mecz ro-
zegrają już 26 maja na wyjeździe 
z GKS Radziechowy-Wieprz, 

a więc z zespołem, który w li-
gowej tabeli znajduje się bez-
pośrednio za Jednością. 

jm, żródło 90minut.pl 

Wrócili kibice, skuteczni piłkarze
Na szczęście pandemia nie będzie trwać wiecznie... Poprawa sytuacji 
epidemicznej związanej z koronawirusem pozwoliła w końcu naszym 
drużynom wybiec na boisko i poczuć radość z kopania futbolówki. 
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